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СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.
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• Каб атрымліваць кожны нумар га-
зеты «Світанак» паведаміце рэдакцыі 
аб гэтым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

• Рэдакцыя « Світанка »  змяшчае 
бясплатныя абвесткі чытачоў вы-
дання. Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэлефануйце ў 
рэдакцыю.

•  Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па абароне права 
і пошуку бясплатных юрыстаў. Звяр-
тайцеся на адрас газеты «Світанак».

• Рэдакцыя запрашае да 
супрацоўніцтва неабыякавых грамад-
зян. Вашы навіны, паведамленні – на-
шая падзяка. Словам, сувенірам.

Пошук інвестараў Працягваецца 

Па меры паглыблення 
эканамічнага крызісу трэба 
займацца  эканоміяй пры-
родных рэсурсаў і паліва 
і электраэнергіі. Першыя 
рэальныя захады па пера-
воду кацельні на мясцовыя 
віды паліва былі зробле-
ны ў Обалі. Па-гаспадарску 
ўзяліся за справу ў обаль-
скай кацельні: замянілі адзін 
кацёл на газу, катлом, які 
працуе на шчапе. А нядаўна 
ў нашым раёне асвоілі но-
выя віды – льнокастру. Пало-
ва кастры, якая ў асноўным 

выкарыстоўваецца ў калга-
сах  на падсцілку жывёле, 
застаецца незапатрабава-
най. Цяпер на кастры пра-
цуе кацельня шумілінскага 
льнозавода. Для таго, каб 
павялічыць цеплааддачу, ка-
стру можна перапрацоўваць 
ў кастрабрыкеты. Па словах 
дырэктара прадпрыемства 
“Шумілінскі льнозавод” А. 
М. Папіна для вытворчасці 
кастрабрыкетаў трэ-
ба набыць спецыяльны 
прэс, іншае абсталяван-
не. Праўда, пакуль што 

не знайшлі спонсараў. 
Эканамісты ўжо падлічылі 
будучы прыбытак ад выка-
рыстання кастрабрыкетаў 
– 50 мільёнаў рублёў. А за-
мена старых катлоў на но-
выя, больш энергаёмкія, 
дазволіць скараціць спа-
жыванне электраэнергіі 
за год больш чым на 350 
тысяч кілават. Гаспадарнікі 
раёна спадзяюцца, што пры-
клады эканоміі не будуць 
адзінкавымі, а будуць мець 
сістэмны характар.

А. Прылуцкі.

ПраПаганда 
зімовага сПорту

Традыцыйнае спартыўнае мерапры-
емства адбылося ля вёскі Лескавічы. На 
гэты раз чыноўнікі нашага раёна на лыж-
ныя спаборніцтвы сабралі звыш чатырох-
сот чалавек. А зіма сапраўды парадавала 
ўдзельнікаў свята добрым марозам, засне-
жаным лесам. Бадзёрыя, вясёлыя, з добрым 
настроем людзі не спалохаліся чакаючай іх 
двух-трохкіламетровай дыстанцыі. Перад 
забегам аматараў лыжных спаборніцтваў 
выступіў старшыня райвыканкама В. А. 
Падляшчук. Ён адзначыў, што масавае ме-
рапрыемства пад назвай “Беларуская лыж-
ня - 2010” не заста-
нецца адзінкавай 
акцыяй. Кожны 
год  улады будуць 
праводзіць праган-
ду здаровага ладу 
жыцця. І вось ужо 
на старце самыя во-
пытныя мужчыны, 
каму за 50. Потым 
жанчыны такога 
ж узросту. За імі 
ідуць маладейшыя, 
выстраіліся шэрагі 
аматараў лыжні  да 
18 гадоў. Кожны 
стараўся, як мог. 
Н а т р э н і р а в а н ы я 
лыжнікі ішлі лёг-
ка, другія ледзь 
дацягнулі да фінішу, 

а некаторыя пападалі ў снег і сышлі з 
дыстанцыі. Галоўнае – ніхто не скардзіўся 
на здароўе. А затым разгарнулася сямей-
ная эстафета. Асабліва радаваліся дзеці, 
якія разам з бацькамі выйшлі на гэта ся-
мейнае спартовае свята. Для жадаючых 
гарачага ў палатках разівалі чай і поліўку, 
смажылі шашлыкі. Яшчэ больш весялосці 
надавала людзям гучная рытмічная музы-
ка. Напрыканцы свята судзейская калегія 
аб’явіла пераможцаў сярод узроставай 
катэгорыі мужчын і жанчын.

Алесь Прыбярэжны.

альтэрнатыва блакітнаму Паліву

На апошнім пасяджэнні Савета 
Міністраў Беларусі разглядала-
ся праца айчыннай эканомікі. У 

прыватнасці, першы намеснік прэм’ер-міністра 
Беларусі Уладзімір Сямашка падкрэсліў неаб-
ходнасць узмацнення ў гэтым годзе  работы 
па прыцягненні замежных інвестыцый у Бела-
русь. Ён канстатаваў, што прытоку замежных 
інвестыцый, якога чакалі летась, не адбылося . 
Паводле Сямашкі, у структуры ўсіх інвестыцый 
яны склалі 1,4 працэнты і зменшыліся ў 
параўнанні з 2008 годам ( 1,7 працэнты). За-
раз плануецца да 1 сакавіка дапоўнік пералік  
праектаў, што прадугледжаны  да рэалізацыі. 
Аналагічная сітуацыя з інвестыцыямі склалася 
і ўнашым раёне. Прыток замежных інвестыцый 
зменшыўся. Уся надзея на Міжнародны 
інвестыцыйны форум, які адбудзецца ў 
Віцебску 25-26 лютага.  Некалькі шумілінскіх 

праектаў ужо былі абаронены ў камітэце 
эканомікі аблвыканкама. Наш раён прапануе 
інвестарам шэраг турыстычных аб’ектаў. На 
базе адпачынку ў вёсцы Лескавічы плану-
юць пабудаваць спартыўныя пляцоўкі, лазні, 
аўтастаянку. Для гэтага неабходна два з па-
ловай мільярдаў рублёў. Шукаюць інвестараў 
і ў Шумілінскім  лясгасе. Мільярд рублёў па-
трэбен для рэканструкцыі былой сядзібы 
пана Хлюдзінскага. Маляўнічыя мясціны каля 
вёскі Полцева ля Заходняй Дзвіны змоуць 
прывабіць турыстаў правесці свой адпачынак. 
Будуць разгледжаны і праекты па арганізацыі 
вытворчасці. На тэрыторыі нашага раёна ёсць 
магчымасць наладзіць выпуск бутэлечнай 
пітной вады, паліўных брыкетаў з льняной ка-
стры і драўнінна-паліўных гранул.

У. Арэшкін.

а калонкі цякуць
Глядзяць людзі на снежныя сумёты і 

мяркуюць: што ж будзе, калі ўсё гэта снеж-
нае багацце пачне ўвесну раставаць. І гэта 
пры тым, што зімнія завеі ды маразы яшчэ і 
не думаюць адступаць. Да таго ж папярэд-
не была дастаткова мокрая восень – зямля 
перанасычана вільгаццю. А тут яшчэ новае 
гора: праржавеўшыя трубы водаправод-
най сеткі. Як стала вядома нашай рэдакцыі, 
другога лютага каля дома пенсіянера Пры-
гуна П. Л. па вуліцы Кірава 19 пацяклі адра-
зу дзве калонкі. Спецыялісты камунгасу 
адрэагавалі аператыўна: трэцяга лютага бры-
гада рамонтнікаў выехала на вуліцу Кірава.  
Па словах начальніка водаканалізацыйнай 
гаспадаркі  УП  ЖКГ А. М. Кавалёнка, парыў 
ліквідаваць не ўдалося падвяла сапсаваная 
тэхніка. Наогул, у работнікаў камунгасу за-
раз самая гарачая пара. Здараецца ў розных  
месцах адначасова па некалькі парываў. І каб 
раскапаць мёрзлую зямлю, не заўсёды хапае 
адзінак тэхнікі, запчастак, рабочых. Дастат-
кова толькі сказаць, што ў студзені паступіла 
каля сотні заявак на рамонт калонак у роз-
ных населеных пунктах. У вёсках  гэту зада-
чу выконваюць мясцовыя падраздзяленні 
водаканалізацыйнай гаспадаркі. На участ-
ках  у вялікія маразы калонкі замярзаюць 
– даводзіцца рамантаваць па пяць-шэсць ка-
лонак у дзень. Прычым размарожваць прыйш-
лося і тыя калонкі, якія клапатлівыя гаспадары 
загадзя ўцяплілі. Надта студзёная зіма не шка-
дуе нікога ,  задала клопатаў многім службам 
раёна. А рамонт сістэмы водазабяспячэння 
патрабуе немалых грошай. Трэба заўважыць, 
што за карыстанне калонкай ў сярэднім кож-
ны жыхар плаціць крыху больш за 500 рублёў.  
Нашым людзям не пашкодзіла б своечасова 
ўносіць плату за ваду. А то яшчэ нямала і такіх, 
што і гэтыя сціплыя грошы забылі заплаціць. 

С. Горкі.

Год роднай зямлі змяніў “ 
год якасці”. І чуйныя ідэолагі 
не змусілі сябе доўга ча-
каць, падрыхтаваўшы гуч-
ныя словы-бразготкі для 
тлумачэння сутнасці та-
кой важнай дзяржаўнай 
акцыі. У Віцебскім раёне 
дзеля пераносу ў масы гэ-
тай інфармацыі створана 
ажно 8 інфармацыйна-
прапагандыйскіх групаў, якія 
ў мінулым годзе правялі 417 
сустрэчаў з насельніцтвам. 
Гэтая лічба, як і наяўнасць 
саміх гэтых групаў, прывяла 
б мяне ў стан шоку, калі б я 
не жыў у гэтых нялюдзкіх 
умовах, як , дарэчы, і любо-
га б нармальнага чалаве-
ка ў любой цывілізаванай 
краіне. Ці дапусьціў бы які 
швед ці канадзец, каб нех-
та аддцягнуўшы яго ад не-
пасрэднай працы, тлумачыў 
яму сутнасць палітыкі, якую 
праводзіць улада. Я думаю, 
гэткую непавагу з боку 
дзяржаўных чыноўнікаў не 
дазволілі б сабе і жыхары 
іншых, куды менш вольных 

краінаў свету. Колькі не-
патрэбнага нікому вякання 
існуе ў нашым жыцці. І народ 
моўчні трывае прамыўку 
мазгоў малаадукаванымі і 
зусім несумленнымі людзьмі, 
якія працуюць не дзеля 
ісціны і  ўдасканалення ўсіх 
сфераў жыцця народа, а 
выключна дзеля захавання 
існае ўлады.  А тое, што гэта 
так не выклікае сумнення: 
ні ў воднай цывілізаванай 
краіне існаванне па-
добных інфармацыйна-
прапагандысцкіх групаў не 
магчыма ў прынцыпе, бо 
гэта ёсць парушэнне правоў 
чалавека. 

А ў нас усё “ па-сапраўднаму 
”. Аказваецца, гэты год—
асобы! І не таму, што сё-
лета 600-годдзе перамогі 
беларусаў над крыжакамі ў 
Грунвальдскай бітве, а таму, 
што сваім ўказам Лукашэнка 
аб’явіў яго “ годам якасці”. 
Логіка яшчэ тая! Далей бо-
лей: “ фармаванне культуры 
міжасобасных адносінаў 
мусіць прывесці да падвы-

шэння якасці жыцця”! Ло-
зунг, дарэчы, правільны. 
Толькі для ягонага выка-
нання патрэбны не год, а 
пасля той антрапалагічнай 
катастрофы, што ўтварылі 
тут камуністы, хаця б два 
пакаленні! Толькі такімі 
тэрмінамі сённяшнія пра-
рабы ад ідэалогіі не апе-
руюць, як і іхнія крывавыя 
папярэднікі. Яны жывуць 
адным днём, у крайнім 
выпадку адным годам ці 
пяцігодкай. Ды і “ культура 
міжасобасных адносінаў” 
гэткімі сродкамі і метадамі 
не фармуюцца. А ў несва-
боднай краіне па сутнасці 
не можа быць “ культуры 
міжасобасных адносінаў”.

Так што, улічваючы 
ўсю пустату ідэалагічных 
намаганняў для сутнасных 
змяненняў якасці жысця, 
можна сцвярджаць, што, 
як і любая з папярэдніх 
кампаній, гэтая таксама пе-
ратворыцца з году якасці ў 
год вякасці. 

Якаў Дрозд.

“ГоД в-ЯкАСці”
і трэба ж было дадумацца: даваць кожнаму году сваё найменне! Глупства, канеч-

не, але ж прыжылося! і не проста прыжылося, а стала “ сродкам выхавання” маладога 
пакалення і сродкам-папіхачом для дарослых, якія вымушаны задарма працаваць 
дзеля чужых амбіцый і пячорных уяўленняў пра тое, як навесці парадак на роднай 
зямлі. Пасля гэткіх гадавін моладзі застаецца зрабіць толькі адну выснову: высокае 
пачуццё любові да роднай зямлі—гэта ўсяго толькі акцыя ад аднаго запланаванага 
мерапрыемства да другога тэрмінам у адзін год.  
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Як вядома, 2010 год аб’яўлены Годам 
якасці. Зразумела, што якасная прадукцыя 
будзе карыстацца павышаным попытам на 
рынку, асабліва падчас эканамічнага крызісу. 
Для гэтага зусім не абавязкова аб’яўляць 
на ўсю краіну нейкія “якасныя” гады або 
пяцігодкі.  Да прыкладу, прадпрыемства 
“Вітконпрадукт”  за некалькі гадоў напружанай 
дзейнасці здабыла адпаведныя сертыфікаты 
на сваю прадукцыю. Па ўсяму відаць, што 
на гэтых дасягненнях тэхнолагі прадпрыем-
ства спыняцца не збіраюцца. Зараз вядзецца 
работа над атрыманнем сертыфіката “нату-
ральны прадукт”.  Дзякуючы новаму абста-
ляванню  работнікі прадпрыемства павысілі 
прадукцыйнасць працы. Цэх забою птушкі 
пабагацеў на новую раздзелачную лінію, а  ў 
Галандыі закупілі сучасную ўпаковачную ма-
шыну. У апошні час пакупнікі ахвотна бяруць 
больш дробныя ўпакоўкі кураціны.  Дарэчы, 
якасць прадукцыі правяраюць санстанцыі 
раёна, вобласці і рэспублікі. Небяспечных 
для здароўя чалавека мікраэлементаў не 
выяўлена. На “Вітконпрадукце” працуюць 
220 чалавек – гэта на 20 чалавек больш, чым 
у мінулым годзе. Працуюць у дзве змены, за 
суткі перапрацоўваюць 50 тон мяса. І гэта 
яшчэ не ўсё. У бліжэйшым будучым плануюць 
наладзіць выпуск вэнджаных каўбас і мяса.  
Не пашкодзіла б і адкрыццё свайго магазіна. А 
пакуль што ў лютым на шумілінскі рынак буд-
зе прыязджаць аўталаўка з прадпрыемства 
“Вітконпрадукт”.

С. Горкі.

мяса будзе 
натуральнае

Калі зрабіць аналіз зваротаў грамадзян да мяс-
цовай улады, то яго вынікі сведчаць аб пераваж-
най большасці камунальных праблем.  Людзі най-
часцей пішуць скаргі на  адрас камунгасу.  Па іх 
меркаваннях, менавіта жыллёва-эксплуатацыйная 
служба  не забяспечвае ў поўнай меры камфор-
тныя умовы пражывання насельніцтва нашага 
раёна.  І сапраўды,  цяжка знайсці поўнасцю зада-
воленых  жыхароў сацыяльна-бытавымі ўмовамі.  
Камусьці  холадна ў кватэрах, у некага не зроблены 
капітальны рамонт, дзесьці парвала трубы і заліло 
вуліцу.  Аднак  на гэтым справа не заканчваецца, тут 
ёсць і зваротны бок. Камунгас сам  церпіць страты  
ад  грамадзян, якія несвоечасова разлічваюцца за 
паслугі, пратэрмінавалі кватэрную плату. З пачат-
ку года па нашаму раёну павялічылася колькасць 
неплацельшчыкаў па камунальных рахунках. Усяго 
колькасць даўжнікоў складае 1403 чалавекі. У тым 
ліку 800 чалавек не заплацілі за кватэру за два-тры 
месяцы, а 161 чалавек завінаваціліся за жыллё за 
апошнія два гады. Асноўная колькасць даўжнікоў 
пражывае ў г. п. Шуміліне і пасёлку Обаль. У сваю 
чаргу адміністрацыя райвыканкама вымушана пры-

мяняць да “хранічных” неплацельшчыкаў. На спе-
цыяльным стэндзе ў Шуміліне вывешваюцца спісы 
даўжнікоў, многія атрымалі пісьмовыя прадпісанні. 
Акрамя таго, камунгас пайшоў на больш рашучыя 
меры: адключэнне ад вады і цяпла.  Да прыкладу, 
285 чалавек былі адрэзаны ад гэтых камунальных 
даброт. А ў мінулым годзе на 300 неплацельшчыкаў 
падалі ў суд – з іх спагналі 180 мільёнаў рублёў. Не 
праводзілі непапулярныя меры хіба ў тых сем’ях, 
якія маюць непаўналетніх дзяцей. Сабраныя такім 
чынам грошы ўсё роўна не вырашылі праблему 
дэбіторскай запазычанасці насельніцтва па аплаце 
камунальных паслуг. На першае студзеня запазыча-
насць  кватэраздымшчыкаў камунгасу вырас да 685 
рублёў. Па ўсяму бачна, што армія неплацельшчыкаў 
павялічваецца з года ў год. Калі раней улады бачылі 
прычыну ў недысцыплінаванасці некаторых гра-
мадзян, або ў нежаданні працаваць, то цяпер 
чыноўнікі гэту сітуацыю нават баяцца каментаваць. 
Аднак тут і без каментару ясна, што людзі збяднелі, 
і хаця многія працуюць, заробкі ўсё адно нізкія – не 
хапае на самыя элементарныя жыццёвыя патрэбы.

Алесь Шумскі.

На апошнім пасяджэнні 
прэзідыума раённага Савета 
дэпутатаў была разгледжана 
праграма развіцця і падтрымкі  
асабістых падсобных гаспадарак. 
Галоўны спецыяліст упраўлення 
сельскай гаспадаркі Р. У. Валадзь-
ко ў сваім дакладзе паведаміў пра 
работу прыватных падворкаў. 
Тэндэнцыі ў гэтым сектары зразу-
мелыя з першага погляду. Бачна, 
што колькасць падсобных гаспа-
дарак няўхільна змяншаецца. 
Адпаведна паменшала і пагалоўе 
жывёлы на асабістых падворках. 
Толькі кароў за апошнія чатыры 
гады ў гаспадароў нашага раёна 
стала менш на 1075 галоў. Зыход-
зячы з гаворкі удзельнікаў пасяд-
жэння пад кіраўніцтвам старшыні 
райсавета Ірыны Мікалаеўны 
Новікавай, чыноўнікі лічаць гэта 

негатыўнай з’явай.  Таму было 
вырашана знайсці тыя падыходы, 
у выніку якіх прыватніку было б 
выгадна трымаць жывёлу. Як ка-
жуць, плаціць той, хто заказвае 
музыку. Але калі дзяржава хоча 
больш узяць ад насельніцтва, 
дык у сваю чаргу яна павінна і 
болей даць. Калгасам у апошні 
час аказалі значную дапамогу 
і тэхнікай , і крэдытамі, а чаму 
тады прыватны гаспадар павінен 
быць абдзелены? Не сакрэт, што 
ў Шумілінскім раёне толькі ў трох  
селгаспрадпрыемствах выдаюць 
у якасці крэдыту маладняк буй-
ной рагатай жывёлы. За прада-
нае цяля ў саўгасе “Лаўжанскі” 
можна атрымаць збожжа, а 
тым, хто за год здае больш 900 
кілаграмаў малака. Праўда і тое, 
што малаказдатчыкі разбаўляюць 

малако вадой, нярэдка зда-
раюцца выпадкі, калі прадук-
цыя прыватнікаў утрымлівае 
антыбіётыкі. Такіх нядбайных 
гаспадароў злавіць за руку ня-
проста: не кожны мясцовы ла-
барант зможа абыйсці ўсе хлявы 
пагалоўна. Насамрэч, адны калга-
сы самі па сабе аказаць дапамогу 
падворкам не змогуць. А чаму 
б дзяржаве не знайсці новыя 
механізмы  для стымулу працы 
сялян? Тут можна было б скары-
стаць вопыт еўрапейскіх краін. 
Напрыклад, у той жа Германіі, 
тым, хто апрацоўвае невялікія зя-
мельныя ўчасткі, на гектар даюць 
датацыю ад 600 да 900 далараў. 
А ў дзяржаве РБ пакуль што , 
акрамя налогаў, на зямлю больш 
нічога не атрымаеш.

Я. вайтовіч.

СЬВIТАНАК

Снежная і марозная зіма 
прынесла шмат дадатковых 
клопатаў усім жыхарам нашага 
раёна. Аднак ва ўсім ёсць свае 
плюсы. Для аматараў зімніх відаў 
спорту лепшага надвор’я і  ча-
каць не трэба. Яшчэ ў пачатку 
снежня ў райцэнтры было заліта 
два каткі – на гарадскім стадыё-
не і каля першай сярэдняй шко-
лы. Як высветлілася, на сённяшні 
дзень для шумілінцаў гэтых 
спартовых аб’ектаў  аказалася 
малавата. Па словах раённага 
начальніка аддзела спорту Кур-

жуева С. А. да наступнага зімняга 
сезону спецыялісты з камунгасу 
зробяць і ўстановяць хакейную 
каробку. А пакуль каробкі няма, 
працуе пракат лыж і канькоў 
пра аддзеле фізічнай культуры, 
спорту і турызму райвыканкама. 
Аддзел прапаноўвае напракат 
жыхарам Шуміліна 35 пар лыж і 
канькоў. Але гэтага не хапае ўсім 
жадаючым, нават пастаянныя 
аматары незадаволены такім 
абслугоўваннем. Каб атрымаць 
пару канькоў, трэба прыходзіць 
зранку. Днём інвентару ўжо няма 

– хутка разбіраюць.  Зрэшты, 
трэба адзначыць, што сёлетняй 
зімою пракат зімовага інвентару 
стаў прыносіць прыбытак. За сне-
жань і студзень выручылі каля 
паўтара мільёна рублёў. Апроч 
паслуг райвыканкама, пракатам 
лыж заняліся і на камбінаце быта-
вога абслугоўвання насельніцтва. 
На сродкі з рэспубліканскага 
інвестыцыйнага фонду набылі 
дваццаць пар лыжаў. Калі не 
задавальняе пракат, аматары 
актыўнага адпачынку ідуць у 
цэнтральны ўнівермаг. Аднак і 

тут попыт на спартыўныя тавары 
невялікі. За ўвесь сезон аддзел 
“Усё для дома” прадаў толькі з 
дзесятак пар лыж і тры пары 
канькоў, ды і тыя дзіцячыя. І ўсе 
ж, нягледзячы на пэўныя недахо-
пы, паціху нешта робіцца. На бу-
дучае плануюць адкрыць новы 
пункт пракату канькоў, месцы 
для  адпачынку ёсць. Не памен-
шала б толькі прыхільнікаў зда-
ровага ладу жыцця.

У. Амбросаў.

калі рыхтуюць 
валёнкі?

Як дзяржгандлю зарабіць гэтай мароз-
най зімой  -- зразумела. Таварам №1 для яго 
застаецца гарэлка. Цэны на яе няўмольна 
ўздымаюцца, аб’ёмы продажу няўхільна ра-
стуць. А таму пытанняў, як папоўніць дзярж-
бюджэт, у чыноўнікаў не ўзнікае. 

Для тых жа “белых варон”, якія не ўжываюць 
моцных напояў, можна параіць для сугрэву 
абуць валёнкі. “Цёпла нагам – цёпла ўсяму 
чалавеку”, -- гаворыць народная мудрасць. 
Але прапанаваць нешта вартае замярзаючым 
жыхарам дзяржгандаль не ў стане. Пэўна, ён 
працуе па другой народнай мудрасці: “Рых-
туй санкі, то бок валёнкі, улетку”.Таму ў разгар 
студзеньскіх і лютаўскіх маразоў у асартымен-
це мясцовага “Універсама” валёнкі знайсці 
вельмі складана. Па словах прадавачак, на па-
чатку зімы тут было завезена толькі каля 60-ці 
пар, бальшыня якіх мела не вельмі прывабны 
выгляд і па ўсіх паказчыках, акрамя цаны, са-
ступала азёркаўскім валёнкам. Праўда, і цана 
складала толькі трэць ад цаны на саматужныя 
валёнкі. Іх даўно раскупілі, а новай партыі 
даводзіцца чакаць чамусьці даволі доўга.

Трэба прызнацца, што беларускія вытвор-
цы не хочуць зрабіць гэты традыцыйны для 
краіны тавар канкурэнтназдольным. А гэта 
як-ніяк дадатковыя мільёны для дзяржавы і, 
мусіць, новыя рабочыя месцы для беларусаў. 
Замярзаючая Эўропа сустрэла б сёлета гэты 
тавар на “Ура!”. Усё, чаму крызіс навучыў наш 
гандаль, гэта лёзунгу “Купляйце беларускае!”, 
які можна ўбачыць над прылаўкамі з прадук-
цыяй, што мае нізкую якасць і аналагічныя 
дызайнерскія распрацоўкі. Ды й такога тавару 
хадавога памеру на паліцах не знайсці днём з 
агнём. 

Вось і сёння ляжаць у нашым “Універсаме” 
сіратлівыя галёшы, і ніяк не могуць дачакац-
ца валёнак. І не дачакаюцца, бо іх разбяруць 
раней, чым тыя завязуць. Таму і “белыя ва-
роны” мусяць, пэўна, не выстаўляць нейкія 
патрабаванні да дзяржгандлю, а, як боль-
шасць у краіне, пераходзіць на радыкальныя 
спосабы сагравання. 

Л.Паўлава.

вЫГАДнЫ ПрАкАТ
У 2009 годзе зарэгістраваны 31 выпа-

дак крадзяжу веласіпедаў. Пачатак новага 
года быў непрыемны яшчэ для аднаго з 
шумілінскіх гаспадароў. Ён быў вымуша-
ны звярнуцца ў Шумілінскі РАУС – з гаспа-
дарчай пабудовы знік веласіпед. Нярэд-
ка гаспадары самі правакуюць злодзеяў, 
калі пакідаюць свае веласіпеды без на-
гляду ў пад’ездах дамоў, каля магазінаў, 
на пляцоўках ля дзвярэй. Большасць 
крадзяжоў адбываецца ў райцэнтры. Многія 
шумілінцы часта карыстаюца веласіпедамі, 
эканомяць час – ім так зручней наведваць 
магазіны, аптэкі, паліклініку, рынак. Аднак 
знаходзяцца і такія, што не прапускаюць 
любы момант  пажывіцца чужым дабром. 
Адзін мужчына пад’ехаў на веласіпедзе да 
прадуктовай крамы “Скарб”. Зайшоў у буды-
нак крамы, а веласіпед паставіў каля ган-
ка. Калі выйшаў з пакупкамі, то веласіпеда 
ўжо  не знайшоў. А грамадзянка Т. раніцай 
не знайшла свой веласіпед на пляцоўцы 
дома, які пакінула там на ноч. Не дапамог 
і дамафон: злодзеі лёгка пераадолелі  гэту 
перашкоду. Насамрэч пошукі веласіпедаў 
– даволі складаная праца. Дакументы на іх 
пацярпелыя ў міліцію не прадстаўляюць, 
нумары на рамах не запісваюць. А менавіта 
гэта інфармацыя з’яўляецца важнай для 
следства. Каб не вучыцца на сваіх памыл-
ках, нашым грамадзянам трэба быць больш 
асцярожнымі – на пакідаць сваю маёмасць 
без нагляду.

Алесь Прыбярэжны.

шуміліна – край 
скрадзеных 
веласіПедаў

У Віцебскай вобласці па 
прадстаўленні адпаведных ра-
ённых выканаўчых камітэтаў 
раённымі тэрытарыяльнымі 
камісіямі завершана фарма-
ванне выбарчых акругаў па 
выбарах у мясцовыя раённыя 
Саветы дэпутатаў дваццаць шо-
стага склікання. У раённых га-
зетах былі апублікаваныя спісы 
выбарчых акругаў з указаннем іх 
назваў, нумароў, межаў, колькасці 
выбаршчыкаў і месцаў знаход-
жання выбарчых камісій. Коль-
касць акругаў вагаецца ад 25 да 
40, што адпавядае патрабаванню 
выбарчага закона.

Аднак маюцца парушэнні зако-
ну пры “нарэзцы” акругаў, у якіх 
будуць абірацца дэпутаты раён-
ных Саветаў.

У артыкуле 15 Выбарчага ко-
дэкса Рэспублікі Беларусь да-
кладна гаворыцца аб тым, што 
“Выбарчыя акругі ўтвараюцца 
з прыкладна роўнай колькас-
цю выбаршчыкаў: адхіленне 
колькасці выбаршчыкаў у выбар-
чай акрузе па выбарах дэпутатаў 
Палаты прадстаўнікоў ад сярэд-
няй колькасці выбаршчыкаў, 

якія прыходзяцца на выбарчую 
акругу па Рэспубліцы Беларусь, 
а ў выбарчай акрузе па выбарах 
дэпутатаў адпаведнага мясцова-
га Савету дэпутатаў - ад сярэд-
няй колькасці выбаршчыкаў, якія 
прыходзяцца на выбарчую акругу 
па выбарах у дадзены мясцовы 
Савета дэпутатаў, як правіла, не 
можа перавышаць 10 адсоткаў”.

Іншымі словамі, у выбарчых 
акругах павінна быць прыклад-
ная колькасць выбаршчыкаў. 
Адхіленне ад сярэдняга значэн-
ня па дадзеным раёне не павінна 
перавышаць 10 адсоткаў. На 
Віцебшчыне дадзеная, патрабуе-
мая ВК РБ норма, тэрытарыяльнымі 
выбарчымі камісіямі па выбарах у 
раённыя Саветы дэпутатаў была 
масава парушаная. Пра гэта свед-
чаць дадзеныя.

У Верхнядзвінскім раёне з 31 
выбарчых акругаў адхіленне ад 
сярэдняй колькасці на 10 і больш 
адсоткаў у 22 акругах, што адпа-
вядае 71% ад агульнай колькасці 
акругаў у раёне.

У Докшыцкім раёне з 38 выбар-
чых акругаў адхіленне ад сярэд-
няй колькасці па раёне ў 24 акру-

гах, што адпавядае  63%.
У Сенненскім раёне з 29 выбар-

чых акругаў адхіленне ад сярэд-
няй колькасці па раёне ў 17 акру-
гах, што адпавядае 59%.

У Браслаўскім раёне з 36 выбар-
чых акругаў адхіленне ад сярэд-
няй колькасці па раёне маецца ў 
11 акругах, што складае 31%;

У Гарадоцкім раёне з 31 выбар-
чай акругі адхіленне ад сярэдняй 
колькасці па раёне маецца ў 18 
акругах, што складае 58%;

У Шумілінскім раёне з 35 вы-
барчых акругаў адхіленне ад ся-
рэдняй колькасці па раёне ў 16 
акругах, што адпавядае 46%.

У Віцебскім раёне з 40 выбар-
чых акругаў адхіленне ад сярэд-
няй колькасці па раёне ў 8 акру-
гах, што адпавядае 20%.

У Дубровенскім раёне з 27 вы-
барчых акругаў адхіленне ад ся-
рэдняй колькасці па раёне ў 11 
акругах, што адпавядае 41%.

У Чашніцкім раёне з 40 выбар-
чых акругаў адхіленне ад сярэд-
няй колькасці па раёне ў 8 акру-
гах, што адпавядае 20%.

У Лепельскім раёне з 40 выбар-
чых акругаў адхіленне ад сярэд-

няй колькасці па раёне ў 7 акру-
гах, што адпавядае 18%.

У Расонскім раёне з 25 выбар-
чых акругаў адхіленне ад сярэд-
няй колькасці па раёне ў 13 акру-
гах, што адпавядае 52%.

У Шаркаўшчынскім раёне з 38 
выбарчых акругаў адхіленне ад 
сярэдняй колькасці па раёне ў 21 
акругах, што адпавядае 52%.

У Аршанскім раёне з 35 выбар-
чых акругаў адхіленне ад сярэд-
няй колькасці па раёне ў 21 акру-
гах, што адпавядае 60%.

У Міёрскім раёне з 34 выбарчых 
акругаў адхіленне ад сярэдняй 
колькасці па раёне ў 14 акругах, 
што адпавядае  41%.

І толькі ў адным з дваццаці ад-
наго раёна Віцебскай вобласці - у 
Бешанковіцкім раёне,   вышэй на-
званая норма закона не паруша-
на.

Адзіным спосабам ухіліць 
выяўленыя парушэнні выбарча-
га закона ў Віцебскай вобласці 
з’яўляецца перафармаванне 
выбарчых акругаў па выбарах 
дэпутатаў у раённыя Саветы.

“Праваабаронцы 
за свабодныя выбары”.

толькі ў адным раёне  акругі “нарэзаныя” без Парушэння закона

Шуміліна наведала група даследчыкаў 
з грамадскага аб’яднання “Агенства 
гуманітарных тэхналогій – Цэнтр сацыяль-
ных інавацый”. Кандыдат сацыялагічных 
навук Аксана Шэлест патлумачыла на су-
стрэчы ў Цэнтры пазашкольнай работы, 
што спецыялісты будуць вывучаць лад 
жыцця жыхароў мястэчка. Навукоўцы 
даследуюць якасць жыцця людзей роз-
ных мястэчак і малых гарадоў. Вынікі па-
пярэдняй працы – шаснаццаць  аповедаў 
апублікаваны ў кнізе пад назвай “Гульня 
ў гарады”.  Рыхтуецца да выдання другая 
кніга з сацыялагічным ухілам, у якой бу-
дуць змешчаны артыкулы пра Шуміліна. 
Хочацца верыць, што даследчыкі ў сваіх ра-
ботах будуць як мага больш аб’ектыўнымі 
і  праўдзівымі, а шумілінцы будуць з 
цікавасцю чытаць навукова-папулярную 
літаратуру пра сваё жыццё.

У. Арэшкін.

візіт сталічных 
сацыёлагаў

Падсобная гаспадарка патрабуе датацый

своечасова разлічыся – лепш жыві
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наколькі мінску грэе 
сэрца януковіч?

на лыЖах в гробу неудобно 

одышливые чиновни-
ки бегут на лыжах с 
н и т р о г л и ц е р и н о м 

в кармане, валидолом под 
языком и проклятиями на 
языке. Наверняка многие из 
них могли бы показать справ-
ку о состоянии здоровья, в 
которой написано, что фи-
зические нагрузки не реко-
мендуются. Но эти справки, 
хранимые для санаториев, в 
лыжный день на всякий слу-
чай прячутся в сейф. Уж если 
вся власть выходит, остаться 
дома нельзя: вдруг нелады с 
сердцем начальство посчита-
ет саботажем? А о том, чтобы 
без всяких болезней просто 
сказать: «Не люблю лыжи и 
не выйду, и вообще я предпо-
читаю играть в пинг-понг, так 
что отстаньте», - никто из них 
не помышляет даже в самых 
смелых фантазиях.

Мне давно уже не жалко 
белорусских чиновников, 
омерзительных в своем не-
избывном страхе. Мне не 
жалко, когда их унижают в 
телеэфире. Мне противны их 
трясущиеся от страха руки, 
когда они идут на трибуну с 
докладами, после которых их 
распекают на потеху электо-
рату. Мне смешны их попыт-
ки во время совещаний не 
встречаться с Лукашенко гла-
зами. Все знают, что если он 
наткнется на чей-то прямой 
взгляд, тому, кто осмелил-
ся не отвести глаз, придется 
быть распятым публично. И 
потому все старательно дела-
ют вид, будто конспектируют 
мудрейшие речи. Но иногда 
бэтэшные камеры скользят 
по их бумагам, и можно уви-
деть: чиновники ничего не 
записывают. Они рисуют чер-
тиков, играют сами с собой в 
крестики-нолики или шизоф-
ренически сосредоточенно 
заштриховывают всю поверх-
ность листа бумаги. Главное – 
не поднимать голову. Не быть 
замеченным. Не дышать. При-
кинуться ветошью. И тогда, 
может быть, пронесет.

Так что пусть подвинутся на 
краешек многомудрые ана-
литики, утверждающие, будто 
чиновничество в Беларуси 
крайне недовольно Лукашен-
ко и в конце концов в стране 
грянет аппаратный путч. Ни-
когда не грянет. Страх силь-
нее любого недовольства, а в 
их случае – даже сильнее не-
нависти. Они будут бояться и 
ненавидеть, но из последних 
сил бежать на лыжах по жел-
тому от собачьих нужд снегу, 
чувствуя себя так, будто к но-
гам привязали пудовые гири, 
а легкие сжались до размера 
горошин. Будут бояться и да-
вать показания друг против 
друга, а то и просто доносить. 
Будут бояться и ждать, не по-
явится ли, как в древнерим-
ских пьесах, бог из машины, 

который как-нибудь сам все 
это закончит. Будут боять-
ся и держать под подушкой 
свидетельства собственной 
ненависти на случай, если 
древнеримский персонаж 
все-таки выйдет из машины. 
И надеяться, что не умрут 
раньше. Кошмарная все-таки 
у чиновников жизнь, а вот не 
жалко их.

Это в сказке Корнея Чуков-
ского спаситель появлялся в 
обличье кенгуру и сообщал 
дрожащим перед Таракани-
щем зверям, что усатый вели-
кан на самом деле – «жидко-
ногая козявочка-букашечка». 
Но эти-то все знают – и про 
жидконогость, и про козявоч-
ность. Им не нужны пророки 
в образе кенгуру. А все равно 
– трясутся от страха.

Мы-то с вами, конечно, со-
всем другие. Мы – бесстраш-
ные. Мы ничего не боимся. 
Мы клеймим власть открыто, 
в полный голос. Мы не на-
крываем телефон подушкой, 
когда собираемся дома с 
друзьями, чтобы с наслаж-
дением эту власть обругать: 
подслушивайте, гэбисты, - 
нам скрывать нечего! Если 
мы обличаем режим по теле-
фону, заодно обращаемся и к 
вечному «товарищу майору»: 
а мы вас не боимся! Мы мо-
жем дать отпор хамоватому 
гаишнику и бросить в лицо 
омоновцу «преступник». Нас 
никогда не уничтожит страх. 
Но нас может уничтожить 
лень.

Мы бесстрашны, но лени-
вы. Сидя за компьютером и 
наслаждаясь горячим кофе, 
мы можем справиться с ро-
той ОМОНа и вообще со всем 
режимом, если они, конеч-
но, соизволят явиться прямо 
сюда, в уютную комнату. Мы 
разочаровываемся, когда на 
площадь выходит несколько 
десятков человек, и удивля-
емся – «а почему так мало? 
Не-е-ет, все-таки слаба оппо-
зиция!», - но не отрываемся 
от кофе и компьютера, пред-
почитая вести виртуальную 
борьбу с режимом. При этом 
мы говорим себе: «А чего сей-
час куда-нибудь выходить? 
Их там семьдесят человек, 
ну буду я семьдесят первым, 
это ничего не изменит. Зато в 
день выборов я точно выйду 
на площадь! А таких, как я, 
десятки тысяч. Вот это будет 
сила!»

Таких действительно много. 
Смелых и ленивых. И причин, 
чтобы не идти на площадь, 
тоже может быть много. Я все 
понимаю: грипп, холодно, на 
работе нужно задержаться, 
ребенка не с кем оставить, да 
и просто лень тащиться куда-
то, иногда через весь город, и 
непонятно, зачем. В худшем 
случае разгонят и еще дубин-
кой по почкам треснут, в луч-

шем – дадут полчаса постоять 
на морозе с портретами, от 
которых будут шарахаться 
прохожие, идущие в сосед-
ний ресторан. Все равно про-
хожие не подойдут и не спро-
сят, кто это на портретах, не 
знают они Автуховича и знать 
не хотят, так зачем куда-то 
идти? Уж лучше выходить на 
площадь раз в четыре года, 
а потом быстро возвращать-
ся к любимому компьютеру 
и писать комментарии по 
поводу того, что оппозиция 
сплоховала и не сделала ре-
волюцию: мы-то были готовы 
поучаствовать, пять лет дома 
сидели, но сегодня вышли!

Так и будет, если записать в 
свой органайзер: «раз в пять 
лет – выход на площадь, же-
лательно с возвращением 
домой до полуночи, чтобы 
успеть порезвиться в Интер-
нете по поводу слабой оппо-
зиции». Согласна, что выборы 
– фактор мобилизующий. Но 
ничего не произойдет, если 
оставшийся до них год мы 
проведем в Сети. Тем более 
что с 1 июля даже это не будет 
гарантировано.

В конце концов, победа 
и освобождение страны от 
Лукашенко и прочего исто-
рического мусора нужны не 
оппозиции, а каждому из нас. 
И те, кто ждет, что придет оп-
позиция и сметет режим, поч-
ти не отличаются от запуган-
ных чиновников, ожидающих 
бога из машины. Я не призы-
ваю ходить на площадь каж-
дый день или даже каждый 
месяц. Но каждый, кто хочет 
победы, должен что-то для 
этого делать. Например, хотя 
бы распечатывать важную 
информацию с оппозицион-
ных сайтов в паре десятков 
экземпляров и, возвращаясь 
с работы, бросать в почтовые 
ящики в своем подъезде – 
пара минут, а дело полезное. 
Или звонить всем знакомым, 
не подключенным к Интер-
нету, и сообщать о времени 
и месте проведения акций. 
Или рассылать информацию 
всему контакт-листу. Или 
предлагать все-таки прийти: 
встретиться с друзьями неча-
сто получается при всеобщей 
занятости, так почему бы не 
назначить встречу на площа-
ди? Отличное, по-моему, на-
чало вечера. А потом – хоть 
на «Аватар», хоть в клуб, хоть 
в гости.

Что может сделать каждый 
из нас? Больше, чем я могу 
придумать. Так предлагайте. 
Давайте действовать - все, 
кто не хочет пускаться в бег 
на лыжах по вышестоящему 
свистку. Иначе так вся жизнь 
пройдет – в ожидании пере-
мен и неготовности в них уча-
ствовать. А в гробу на лыжах 
как-то неудобно.

Ирина  Халип.

«Гэта не лепшы варыянт 
для афіцыйнага Мінска, — так 
пракаментаваў верагодную пера-
могу лідэра Партыі рэгіёнаў на вы-
барах у суседзяў мінскі аналітык 
Андрэй Фёдараў. — У Януковіча 
імідж прамаскоўскага палітыка. 

Беларускае кіраўніцтва, трэба 
думаць, пабойваецца, што апы-
нецца ў цені. Для Масквы Украіна 
безумоўна важнейшая за Бела-
русь». 

Іншая рэч, дадае Фёдараў, 
што праз нейкі час у адносінах 
Расіі з Украінай усё стане на свае 
месцы, бо насамрэч Януковіч — 
праўкраінскі палітык. Больш за 
тое, ён кроўна зацікаўлены ага-
роджваць сваіх сяброў з бізнесу 
ад экспансіі з усходу, гаворыць эксперт.

Ён прагназуе: у любым выпадку Мінск 
будзе змушаны ратыфікаваць падвеша-
ную яшчэ ў мінулым стагоддзі дамову 
пра мяжу з Украінай. Гэты «вісяк» элемен-
тарна тармозіць эканамічную супрацу. 
І наогул, у выпадку перамогі Януковіча 
дачыненні па лініі Кіеў — Мінск стануць 
болей прагматычнымі.

У адрозненне ад Юшчанкі, новы 
прэзідэнт не будзе прыбірацца ў тогу 
медыятара паміж аўтарытарнай белару-
скай уладай і дэмакратычнай Еўропай. 
На час заціхнуць, мабыць, і энергетыч-
ныя гульні, разлічаныя найперш на тое, 
каб ціснуць на псіхіку Маскве: вось мы 
зараз запусцім трубу Адэса — Броды ў 
аверсным рэжыме і да т.п. 

Хоць шукаць альтэрнатывы расійскім 
энерганосьбітам усё роўна давядзецца 
і Мінску, і Кіеву. І гэта аб’ектыўна лепш 
рабіць у звязцы — як паміж сабой, так і 
з Еўразвязам.

Ну, а з Бруселем беларуская ўлада 
цяпер і так размаўляе без пасярэднікаў. 
І пры ўсёй непадатлівасці наўрад ці за-
хоча страчваць гэты козыр. Заходні тыл 
патрэбны дзеля таго, каб ямчэй упірацца 
рогам перад Масквой.

Што да нібыта паразы дэмакратыі ва 
Украіне, то і гэтая выснова павярхоўная. 
Як ні парадаксальна, але гэтыя выба-
ры паказваюць, што дэмакратычная 
сістэма стрымак ды і процівагаў у нашых 
паўднёвых суседзяў умацавалася. 

Так, там шмат бруду і карупцыі, 
саўковая спадчына ўчэпіста трымае ў 
палоне і эліты, і электарат. Але ўжо ста-
ла дадзенасцю палітычная канкурэнцыя. 
Там вышэйшы ўзровень свабоды прэсы. 
Там улада — пры любых персаналіях — у 
значна большай ступені, чым у нас, зму-
шана лічыцца з настроямі ў грамадстве. 
Асабліва з улікам таго разлому ў краіне — 
практычна напалам, які адлюстравалі гэ-
тыя выбары. Пры такім раскладзе абвяш-
чаць апанентаў «адмарозкамі», ладзіць 
усялякія вендэты вельмі небяспечна.

Дарэчы, многія эксперты мяркуюць, 
што небяспека правадырства была б 

значна мацнейшая, калі б апынулася пры 
стырне тэрмаядзерная Юлія Цімашэнка. 

«Добрая навіна — не перамагла 
Цімашэнка, дрэнная навіна — перамог 
Януковіч», — змрочна пажартаваў на ра-
дыё «Свабода» публіцыст Анатоль Стрэ-
ляны.

Краіну яшчэ будзе ліхаманіць. Но-
ваму прэзідэнту прарочаць праблемы 
з легітымнасцю. Дэмакратыя ўвогуле 
клапотная справа. «Гэта пытанне 
каштоўнасцяў, — гаворыць беларускі 
палітолаг Валер Карбалевіч. — Для 
кагосьці найважнейшы парадак любым 
коштам, для іншага найважнейшай ёсць 
дастатковая ступень свабоды. Дэмакра-
тыя — гэта не выбар ідэальнага кіраўніка, 
а хутчэй магчымасць змяніць таго, хто не 
падабаецца».

У Беларусі працэс электаральнай 
ратацыі кіроўных эліт заблакаваны вось 
ужо другое дзесяцігоддзе. Можна ківаць 
на высокі рэйтынг нязменнага прэзідэнта. 
Але ў краіне выпаленага палітычнага 
поля ўсе рэйтынгі вельмі ўмоўныя. Іх сэнс 
страчваецца. Ну як можна разважаць, на-
прыклад, пра рэйтынг Сталіна ці Брэжне-
ва? Народ у прынцыпе не ведае альтэр-
натывы. Народ лічыць выбары выключна 
дэкаратыўнай, цырыманіяльнай рэччу: 
ну схадзіў на ўчастак піва папіць…

Ва Украіне барацьба ідзе ў рэале. 
Вось і цяпер пра перамогу Януковіча мы 
разважаем толькі гіпатэтычна. Напэўна 
пачнуцца спрэчкі. 

Але ў любым выпадку некалькі неза-
лежных экзіт полаў (за што ў нас даюць 
па галаве) — як рэнтген, што прасвечвае 
падлік галасоў.

Тут тузінам працэнтаў налева напра-
ва не пакідаешся.

Доўгі час фішкай беларускай ула-
ды была сытая стабільнасць. Але міф 
пасыпаўся, як толькі Расія прыкруціла 
кранік. І зараз усё ясней, што стагна-
цыя будзе доўга і пакутліва вылазіць 
бокам. Нас абгоняць суседзі, якія ўжо 
перажывуць да таго часу эканамічную і 
палітычную ломку.

Аляксандр класкоўскі, 
БелаПАн.

Одно из самых печальных зре-
лищ в Беларуси – лукашенковская 
лыжня. И не потому, что Лукашен-
ко в лыжном костюме не шибко 
эстетичен.

И не потому, что отврати-
тельны профессиональные лыж-
ники, которые замедляют бег, 
чтобы не прийти к финишу рань-
ше, чем им разрешат. А потому, 
что, кроме спортсменов, пэтэуш-
ников и Лукашенко, на лыжню по 
приказу выходят белорусские чи-
новники. Они в большинстве сво-
ем немолоды и нездоровы. Перед забегом они думают о том, что хорошо бы не 
финишировать с сердечным приступом, а еще желательно не финишировать 
насовсем. Но их выгоняет из дома страх.

Калі разважаць просталінейна, то ў беларускіх вярхах нібыта 
павінны пляскаць у ладкі без пяці хвілін трыумфу Януковіча ва 
Украіне.

У вачах добрай часткі публікі яго прыход да ўлады ставіць 
сімвалічны крыж на ідэалах аранжавай рэвалюцыі, якая пяць гадоў 
таму так напалохала беларускае начальства.

І тутэйшыя дзяржаўныя СМІ, трэба меркаваць, старанна адпра-
цуюць гэтую тэму. Вось, маўляў, наеліся нашы паўднёвыя суседзі хва-
ленай дэмакратыі ад пуза. Пераканаліся: гэта не сала, ёю сыты не 
будзеш!

Але такія дубовыя сілагізмы — прымітыў для піпла. На справе ўсё 
больш складана.
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СЬВIТАНАК

«Дажынкі» ў крэдыт
Днямі ў інтэрнэт быў выкладзены пры-

кладны план з «Асноўнымі мерапрыемствамі 
па падрыхтоўцы Лідскага раёна» за подпісам 
ужо былога кіраўніка Гродзеншчыны 
Уладзіміра Саўчанкі. Намеснік старшыні 
Лідскага райвыканкама Яраслаў Мікавоз 
пацвердзіў яго існаванне. Па словах 
супрацоўнікаў лідскіх дзяржаўных устаноў, 
цяпер дакумент рассылаецца ім для азнаям-
лення.

Пра тое, як збіраюцца дзяліць дажынкавы 
пірог коштам 170 мільёнаў даляраў (!), трохі 
пазней, а зараз адказ на галоўнае пытанне — 
адкуль возьмуцца грошы?

Фінансаванне свята ў апошнія гады 
пераклалася з рэспубліканскіх плячэй на 
рэгіянальныя. За сродкі дзяржаўнага бюджэ-
ту будуць пабудаваныя толькі гарадскі ста-
дыён і Лядовы палац — як жа без яго — ды 
адрамантаваны мясцовы каледж.

Дапамога ад вобласці большая — каля 
$11 мільёнаў. Галоўная частка гэтых грошай 
пойдзе на рэстаўрацыю Лідскага замка.

Ажно 58% ад бюджэту «Дажынак 2010» 
($100 мільёнаў!) плануюць атрымаць з 
банкаўскіх крэдытаў. Прынцыпы «гуляць дык 
гуляць» і «пасля нас — хоць патоп» загоніць 
Ліду ў даўгі на дзесяцігоддзе наперад. Летась 
кобрынскія ўлады таксама набралі крэдытаў, 
але іх колькасць была ўтрая меншая за сёлет-
нюю.

Здаровае цела…
Дажынкі не былі б дажынкамі, калі б у 

Лідзе не пачалі будаваць Лядовы палац. Ён 
будзе каштаваць $7,5 мільёна. Два футболь-
ныя стадыёны — адзін новы, другі адраман-
таваны — абыдуцца яшчэ ў $3,75 мільёна. 
Нарэшце, спарткомплекс — тыя самыя $3,75 
мільёна.

«Хіт сезона» — аквапарк у крэдыт. Усе 
$15 мільёнаў на яго будаўніцтва мусяць 
выдзеліць банкі.

Дарэчы, кобрынскі аквапарк фатальна не 
загружаны праз адсутнасць ахвотных пла-
ваць.

… ці здаровы дух?
У адрозненне ад спорту, культурна 

гістарычная праграма выглядае беднавата. 
Нарэшце дачакаецца рэканструкцыі гонар 
горада — Лідскі замак. Рамонтныя працы бу-
дуць каштаваць удвая танней за аквапарк.

Раздзел «культавыя аб’екты» скарочаны 
да мінімуму. Рамонт пяці храмаў умясцілі 
ў $200 тысяч. І то, крыніцы фінансавання 
большасці з іх дагэтуль нявызначаныя. Толькі 
з касцёлам усё зразумела — на яго гро-
шай няма, а таму капітальны рамонт будзе 
праводзіцца за сродкі грамадзянаў. Да слова, 
адна грамадская прыбіральня ў цэнтры Ліды 
будзе каштаваць больш за ўсе храмы…

Спонсара на помнік Гедыміну за $300 ты-
сяч таксама пакуль няма.

Мясцовым уладам не дае спаць спакойна 
поспех 3D кінатэатра «Кіеў» у Мінску, білеты 
на кінасеансы ў які распрадаюцца на месяц 
наперад. Таму наступным горадам з 3D стане 
менавіта «дажынкавая» Ліда.

Мяркуючы па досведзе мінулых гадоў, з 
кожным месяцам праект будзе разрастацца 
ўсё мацней. Раённыя чыноўнікі разумеюць, 
што «Дажынкі» — унікальная магчымасць 
падаіць карову з фактычна невычэрпным за-
пасам малака, і таму хочуць запланаваць як 
мага больш мерапрыемстваў. Калі правілы 
правядзення свята застануцца ранейшымі, 
наступная магчымасць комплекснага рамон-
ту горада надарыцца прыблізна праз 100 
гадоў.

Ягор Марціновіч.

ЖАДноСТЬ ФрАЕрА
курица - не птица, Польша – не загра-

ница. Всегда надо отличать народ-
ную мудрость от глупых шуток. 

Глупая шутка советских времен превра-
тилась в психологический комплекс бело-
русской политики. Польша для официального 
Минска - враг, а белорусские поляки - враги в 
квадрате, потому что они  поляки и еще оппо-
зиционеры.  Поэтому уже который год громят 
независимый Союз поляков.

Признаюсь, люблю во время дружеской 
вечеринки с  друзьями порассуждать  о вине 
польской элиты в деле уничтожения белорус-
ской национальной идентичности и культуры. 
Вспоминаю заносчивую шляхту и полониза-
цию белорусских земель. Обязательно упре-
кну польского собеседника в имперских за-
машках по отношению к восточным соседям. 
Хотя также приятно найти у себя каплю поль-
ской крови и ощущать, что польский язык для 
тебя - не китайская грамота.

Еще больше люблю пощекотать нервы 
своим русским друзьям. Хит любого застолья 
после 5 рюмки - моя теория про белых рус-
сов, нетронутых татарами. Мне самому нра-
вится думать о себе, как о прямом потомке 
кривичей и прочих граждан Киевской Руси, 
сохранивших свой чистый облик на фоне 
татаро-монгольских нашествий: ведь я такой 
и высокий, и русый,  и обликом светл. Конеч-
но, все эти анекдоты часто ложатся в основу 
национальной легенды, врастают в  постула-
ты национальной идеологии, делают их эмо-
ционально окрашенными. Но превращать эти 
анекдоты в основу вашей реальной деятель-
ности - верх идиотизма.

Можно щекотать нервы и подкалывать по-
дружески, хотя и здесь мера важна. При этом 
я люблю ездить к соседям и отношусь к ним 
с глубоким уважением, понимаю значение и 
силу этих государств,  масштаб их интеллек-
туального влияния на белорусское общество, 
место в современном мире. Должна быть  
грань между вашим самомнением и тем, как 
вы его проявляете  в реальной жизни.

Удивляет терпение поляков. Несколь-
ко лет подряд белорусские власти унижают 
польское меньшинство. Перечитайте архивы 

«Белорусского партизан» - скандал за скан-
далом. Замордовали буквально уже поляков. 
Но когда-нибудь им же надоест терпеть это 
белорусское вероломство. Пока Минск поль-
зовался фантомными болями польского вели-
чия, разводил их на желании играть главную 
роль в Восточной Европе. Польские политики  
в ответ возились с белорусским лидером и 
временами готовы были обменять несколько 
сотен своих земляков на большие политиче-
ские интересы. Но ситуация выходит за рамки 
здравого смысла.

Всегда хочется увидеть лицо белорусско-
го официального идиотизма. Хочется посмо-
треть в глаза тому конкретному чекисту, кото-
рый, например, отдал приказ облить машину 
Анжелы Борис краской и проткнуть гвоздем 
колеса.  Явно это будет одутловатое лицо с 
признаками дегератизма или молодое лицо 
садиста, которое лет через 10 тоже станет 
одутловатым с признаками раннего алкого-
лизма. А что за лицо приказало вломиться в 
дом в городе Ивенец. Кому так нетерпелось  
отобрать этот мягко говоря скромный «до-
мик в деревне»? Неужели дом в Ивенце  стоит 
той финансовой помощи, которую Лукашенко 
ждет из Европы и которую, в результате, не 
дождется в ближайшее время.

Я могу понять сильные чувства, которые 
толкают человека на безумные поступки. В 
отношениях между мужчиной и женщиной 
это случается довольно часто - от любви до 
ненависти один шаг, и предательство в самых 
чудовищных формах здесь  не редкость. Силь-
ное чувство лишает людей рассудка, но это 
справедливо исключительно для отношений 
между двумя людьми, а не двумя народами 
или двумя государствами. В противном случае 
рождается фашизм со всеми последствия.

 
Не сомневаюсь, что президент Лукашенко 

презирает всех вокруг - и поляков, и русских. 
Однако следует держать свои чувства в узде 
и не заниматься  пакостями, от которых уже 
всех тошнит. Особенно, если эти пакости мел-
кие.

Павел Шеремет, 
«Белорусский партизан».

грамадскі туалет 
даражэйшы за пяць храмаў

Вітражы на віцебскім вакза-
ле былі ўсталяваныя ў першыя 
гады незалежнасці Беларусі і 
даўно мулялі вочы чыноўнікам 
сваёй «ідэалагічнай 
н я в ытр ы м а н а с ц ю » . 
Цяпер у будынак 
сярэдзіны XX стагод-
дзя ўсталёўваюцца 
таніраваныя лю-
стэркавыя вокны, а 
вітражы, па словах 
начальніка вакзала, 
цытую: «выкінутыя ў 
металалом».

Не дэмантаванымі пакуль 
засталіся вітражы на фасадзе 
будынка, але хутка дабяруцца 
і да іх.

Парэшткі былой прыгажосці 

можна назіраць на будаўнічай 
пляцоўцы. Ніхто не падбаў пра 
асцярожны дэмантаж адной са 
славутасцяў Віцебска. Падоб-

на на гэтую складаную апера-
цыю не знайшлося ні грошаў, 
ні жадання.

Нагадаем, што па патраба-
ванню Аляксандра Косінца, 

якое ён выказаў 3 снежня 2009 
года на паседжанні штаба, 
тэрмін рэканструкцыі вакзала 
скарочаны на 10 месяцаў. Ця-

пер працы павінны 
прасці ў два эта-
пы і скончыцца 1 
ліпеня 2010 года, 
замест трох этапаў 
з заканчэннем 
працы ў красавіку 
2011 года.

Таксама стар-
шыня Віцебскага 
а б л в ы к а н к а м а 

загадаў аформіць у адзіным 
стылі Прывакзальную плош-
чу і прылеглую да яе частку 
вуліцы імя Кірава.

знішчаны ўнікальныя вітраЖы 
з «Пагоняй» 

Лідскія «Дажынкі 2010» будуць каштаваць 485 мільярдаў рублёў ($170 мільёнаў). на 
што іх патрацяць?

У першыя дні года быў названы чарговы горад шчасліўчык. Гонар атрымаць тыпа-
вую рэканструкцыю райцэнтра дастаўся Лідзе.

Бюджэт сёлетніх «Дажынак» б’е ўсе рэкорды. Зрэшты, тэндэнцыя назіраецца з году 
ў год. У рублёвым эквіваленце бюджэт свята павялічваецца штогод — «орша 2008» — 
320 млрд, «кобрын 2009» — 330 млрд, «Ліда 2010» — 485 млрд.

Падчас рэканструкцыі чыгуначнага вак-
зала ў віцебску знішчылі ўнікальны ком-
плекс вітражоў з выявамі гербаў абласных 
гарадоў. цэнтрам кампазіцыі быў вітраж з 
гербам «Пагоня» і надпісам «Беларусь» на 
бел-чырвона-белым фоне. 

«Завтра твоей страны» 
анализирует, в каких сферах 
российского бизнеса за по-
следние пять лет лучше всего 
удалось реализовать себя бе-
лорусам.

Вместе с выходцами из Бе-
ларуси, которые изначально 
отдали предпочтение россий-
ским, европейским и амери-
канским учебным учреждени-
ям, белорусские специалисты 
составляют значительную 
прослойку топ-менеджеров в 
российских компаниях. Сфе-
ры, где особо ценят белору-
сов - ИТ, интернет, телекомму-
никации и финансы.

В сфере высоких техно-
логий хорошо известно имя 
Дмитрия Конаша - регио-
нального директора Intel в 
России и СНГ. Он закончил Бе-
лорусский государственный 
университет информатики и 
радиоэлектроники, а потом 
аспирантуру в Оксфорде и 
бизнес-школу во Франции. 
Бывший гомельчанин Павел 
Терещенко, занимая долж-
ность генерального дирек-
тора «Ростелекома», до июня 
2009 года отвечал за развитие 
бизнеса. Он уволился после 
назначения нового руководи-
теля «Ростелекома».

Среди более молодых 
успешных менеджеров вы-
деляется Дмитрий Цедрик, 
возглавивший в 2010 году 
«Медиахолдинг первый аль-

тернативный». Раньше Дми-
трий работал в «Белтелекоме» 
и МТС. В этой же отрасли про-
явил себя и выпускник Бел-
госуниверситета Александр 
Страх, который возглавляет 
юридическую службу по за-
щите интеллектуальной соб-
ственности в России и стра-
н а х С Н Г 

«Май-
к р о с о ф т Рус».

Еще больше востребованы 
белорусские специалисты и 
уроженцы Беларуси в финан-
совой сфере: Андрей Омель-
чук - вице-президент Москов-
ского банка реконструкции 
и развития, Юлия Анохина 
- вице-президент фонда пря-
мых инвестиций «Сумма-
капитал», Сергей Шейков 
- управляющий директор по 
работе с корпоративными 
клиентами инвестиционной 
группы «Олма».

Достаточно много бело-
русов работает в качестве 
антикризисных менеджеров 
и специалистов-управленцев. 

Своими проектами по араб-
ским инвестициям в Беларусь 
известен бывший управ-
ляющий партнер минской 
фирмы «Системное бизнес-
консультирование» Михаил 
Чучкевич. Сейчас он - дирек-
тор проектного офиса «Росна-
но». Должность заместителя 
генерального директора по 
корпоративному управлению 
и реструктуризации компа-
нии «Амтел-Фредештайн» до 
сентября 2009 года занимал 
бывший минчанин Нико-
лай Халько. В авиационном 
холдинге AirUnion работал 
первым заместителем управ-
ляющего директора Сергей 
Колтович. Выпускник Бело-
русского государственного 
университета информатики и 
радиоэлектроники Алекс Кан-
торович возглавлял аналити-
ческую службу МДМ-банка.

В список «Завтра твоей 
страны» вошли только те спе-
циалисты, которые занимают 
либо занимали в названный 
период первую-вторую по-
зиции в компаниях. За ними 
следует достаточно внуши-
тельный шлейф уроженцев 
Беларуси и выпускников 
белорусских вузов, которые 
пока сидят в аналитических 
отделах, являются замести-
телями или начальниками 
управлений и департаментов. 
И надо сказать, что с каждым 
годом их становится все больше.

какие «мозги» утекли из беларуси

Отток 
высококва-

лифицированных 
специалистов за 
рубеж является оче-
видным фактом для 

белорусского 
рынка.

в январе недобор налоговых доходов в бюджет страны составил 200 млрд. 
рублей. об этом заявил министр финансов Андрей Харковец 4 февраля в Мин-
ске на коллегии Минфина. 

недобор доходов в бюджет 
составил 200 млрд. рублей

«В посткризисный период 
напряженность в экономике 
и финансах государства со-
храняется», — заявил он. Как 
считает министр, об этом сви-
детельствуют итоги января 
2010 года. В республиканский 
бюджет без учета доходов 
фондов поступило 2 трлн. ру-
блей, что соответствует уров-
ню апреля прошлого года.

«По сравнению с плано-

вой динамикой доходов бюд-
жет уже недобирает порядка 
200 млрд. рублей. Провалены 
поступления по НДС, акци-
зам, налоговым доходам от 
внешнеэкономической дея-
тельности, — констатировал 
глава Минфина. — Если по 
внешнеэкономической дея-
тельности еще можно найти 
объяснение, то результаты по 
НДС и акцизам — следствие 

недостаточных темпов роста 
в экономике». По словам Хар-
ковца, это является «тревож-
ным сигналом» по всем уров-
ням бюджетной системы.

«Сегодня должен быть 
проведен анализ формиро-
вания налоговой базы с оцен-
ками, где мы отстаем, и пред-
ложениями по исправлению 
ситуации», — подчеркнул 
Харковец.


